

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

ENGLISH

EVENTS

Kick-off event for EU-funded project TRAFIG, Bonn (29–31 January 2019)

The twelve cooperating organisations from Europe, Africa and Asia in the framework of the new EU-funded Horizon 2020 research project TRAFIG (Transnational Figurations of Displacement) are meeting for the first time. The event, which aims for a further determination of organisational and conceptual principles, is hosted by BICC as project coordinator and will take place in Bonn.

Further information | Contact: Benjamin Etzold at benjamin.etzold@bicc.de

Parliamentarian evening on “Causes of displacement”, Berlin (16 January 2019)

On 16 January, Conrad Schetter and Benjamin Etzold participated in a parliamentarian evening with members of the German parliament and other experts in Berlin. Conrad gave a thought-provoking presentation on violent dynamics in and displacement from Afghanistan and answered many questions of the parliamentarians. The evening was organised by the German Peace Foundation (DSF) and held in cooperation with the Institute for Migration Research and Intercultural Studies (IMIS) of the University of Osnabrück. It was the last public event of the BMBF-funded project “Displacement: Research and Transfer”.

Further information | Contact: Benjamin Etzold at benjamin.etzold@bicc.de

VENRO Meeting on humanitarian aid, Berlin (16 January 2019)

On 16 January, Esther Meininghaus was invited by VENRO to participate in a discussion on humanitarian aid access in Syria for the annual planning meeting of their working group for humanitarian aid organisations in Germany. Part of this discussion was the Policy Brief “Humanitarian Access Dilemmas” authored by Michael Kühn (Welthungerhilfe) and herself.

Further information | Contact: Esther Meininghaus at esther.meininghaus@bicc.de

Talk "Displacement to Europe", Bonn (14 January 2019)

On 14 January, Benjamin Etzold gave a public presentation in a lecture series on Europe at the VHS Bonn. He presented an overview on refugees' journeys to Europe in light of the European asylum, migration and border policies and findings of an ongoing quantitative analysis of refugees' experiences of violence on their way. The presentation was followed by a plenary discussion with Raphael Bossong, German Institute for International and Security Affairs (SWP).

Further information | Contact: Benjamin Etzold at benjamin.etzold@bicc.de

Start of project "Trajectories of reintegration", Bonn (1 January 2019)

The qualitative research project "Trajectories of reintegration: The impacts of displacement, migration and return on social change" is planned to last for three years. It provides a long-term investigation of the living conditions of returnees against the background of the socio-political context in the countries of origin, transit and in the host countries, demographic characteristics (e.g. level of education, social-cultural background, social status, age and gender, resources, networks of returnees and duration of stay in the host countries) as well as different framework conditions in the context of reintegration (e.g. stage of conflict, reconstruction, perspectives). To this end, BICC researchers compare (a) voluntarily repatriated displaced persons and migrants in the context of reintegration programmes and (b) displaced persons and migrants who have organised their return themselves.

This project is funded by the German Federal Ministry for Economic Cooperation and Development (BMZ) in the framework of its Special Initiative "Fighting the causes of forced displacement, reintegrating refugees".

Further information | Contact: Markus Rudolf at markus.rudolf@bicc.de

NEW PUBLICATIONS

[Döring, M. \(2019, January\). Energy planning towards sustainability: Anchoring Tunisia's energy transition to the local level \(BICC Policy Brief series No. /2019\). Bonn: BICC.](#)

PRESS RELEASES

14 January 2019

[Obituary notice on Peter J. Croll, former director of BICC](#)

11 January 2019

[New Publication \ Rückkehr und Reintegration Geflüchteter konstruktiv begleiten \(in German | PDF\)](#)

21 December 2018

[Preisträgerin des Hessischen Friedenspreises in der Türkei zu Haftstrafe verurteilt \ Friedensinstitute in Deutschland solidarisieren sich mit der türkischen Ärztin Şebnem Korur Fincancı \(in German | PDF\)](#)

VACANCIES

BICC is looking for

[1 19 Mitarbeiter/in Drittmittelmanagement \(m/w/d\)](#)

[3 19 Wissenschaftliche/n Mitarbeiter/in im Themenfeld Fluchtforschung \(m/w/d\)](#)

[3 19 Researcher in the thematic field of displacement and refugee studies \(m/w/d\)](#)

BICC IN THE MEDIA

21 January 2019

Frankfurter Rundschau: ["Zwei Jahre Trump. Aufrüstung: Wird die Welt sicherer?"](#). Article by Conrad Schetter (in German)

16 January 2019

BMBF Website: [„Fluchtursachenbekämpfung ist eine vielschichtige Aufgabe.“](#)
„Fluchtursachenbekämpfung ist eine vielschichtige Aufgabe.“ (in German)

IIASA Website: [“Middle East and North African Sustainable Electricity Pathways: Expert-guided compromise across multiple competing objectives”](#) (in English)

14 January 2019

Mediendienst Integration: ["Wie die Rückkehr gelingen kann"](#). Guest article by Elke Grawert (in German)

Bonn Sustainability Portal: [„BICC: Flucht und Flüchtlingsforschung empfiehlt: Rückkehr und Reintegration Geflüchteter konstruktiv begleiten“](#) (in German)

DEUTSCH

AKTIVITÄTEN

Kick-Off Event für das EU-geförderte Projekt TRAFIG, Bonn (29. – 31. Januar 2019)

Zum Auftakt des neuen Forschungsprojektes TRAFIG (Transnational Figurations of Displacement), das mit der Unterstützung des Horizon 2020 Programms der EU im Januar 2019 beginnt, treffen sich die zwölf kooperierenden Organisationen aus Europa, Asien und Afrika zu einem ersten Projekttreffen in Bonn. Die Partner werden organisatorische und konzeptionelle Grundsatzfragen besprechen. Das BICC organisierte den Workshop in seiner Funktion als Projektkoordinator.

Weitere Informationen | Kontakt: Benjamin Etzold unter benjamin.etzold@bicc.de

Parlamentarischer Abend zu Fluchtursachen, Berlin (16. Januar 2019)

Am 16. Januar nahmen Conrad Schetter und Benjamin Etzold an einem parlamentarischen Abend mit Mitgliedern des deutschen Bundestags teil. In seinem Vortrag thematisierte Conrad die Gewaltdynamiken in und Fluchtbewegungen aus Afghanistan. Bei einer angeregten Diskussion konnten viele Fragen der Abgeordneten beantwortet werden. Der parlamentarische Abend wurde von der Deutschen Stiftung Friedensforschung (DSF) organisiert und in Kooperation mit dem Institut für Migrationsforschung und interkulturelle Studien (IMIS) der Universität Osnabrück durchgeführt. Sie war die letzte öffentliche Veranstaltung im vom BMBF geförderten Projekt "Flucht: Forschung und Transfer".

Weitere Informationen | Kontakt: Benjamin Etzold unter benjamin.etzold@bicc.de

VENRO Treffen zu Humanitärer Hilfe, Berlin (16. Januar 2019)

Am 16. Januar wurde Esther Meininghaus von VENRO eingeladen, im Rahmen des jährlichen Planungstreffens an der Arbeitsgruppe für humanitäre Hilfsorganisationen in Deutschland teilzunehmen. Während der Diskussion über den Zugang zu humanitärer Hilfe in Syrien wurde der von Michael Kühn (Welthungerhilfe) und Esther Meininghaus verfasste Policy Brief „Humanitarian Access Dilemmas“ vorgestellt.

Weitere Informationen | Kontakt: Esther Meininghaus unter esther.meininghaus@bicc.de

Vortrag "Flucht nach Europa", Bonn (14 Januar 2019)

Am 14. Januar präsentierte Benjamin Etzold in einer Vorlesungsreihe über Europa an der VHS Bonn einen Überblick über die Reisen von Flüchtlingen nach Europa im Hinblick auf die europäische Asyl-, Migrations- und Grenzpolitik. Zudem stellte er die Ergebnisse einer laufenden quantitativen Analyse der Gewalterfahrungen von Flüchtlingen auf ihrem Weg dar. Der Präsentation folgte eine Plenardiskussion mit Raphael Bossong, Stiftung Wissenschaft und Politik (SWP).

Weitere Informationen | Kontakt: Benjamin Etzold unter benjamin.etzold@bicc.de

Projektbeginn „Wiedereingliederung Geflüchteter“, Bonn (1. Januar 2019)

Das für drei Jahre geplante qualitative Forschungsprojekt „Wiedereingliederung Geflüchteter: Zum Einfluss von Flucht, Migration und Rückkehr auf den sozialen Wandel“, sieht eine langfristige Untersuchung der Lebensverhältnisse von Rückkehrerinnen und Rückkehrern unter Berücksichtigung des sozio-politischen Kontextes in Herkunfts-, Transit- und Aufnahmeländern, demographischer Merkmale (u. a. Bildungsgrad, sozio-kultureller Hintergrund, soziale Klasse, Alter und Geschlecht, Ressourcen, Netzwerke der Geflüchteten, Aufenthaltsdauer im Aufnahmeland) sowie unterschiedlicher Rahmenbedingungen im Reintegrationskontext (u. a. Stadium des Konflikts, des Wiederaufbaus, der Perspektiven) vor. Hierfür vergleichen BICC-Forscherinnen und Forscher a) im Rahmen von Reintegrationsprogrammen freiwillig repatrierte Geflüchtete und Migranten und b) Geflüchtete und Migranten, die ihre Rückkehr selbst organisiert haben. Das Projekt wird vom Bundesministerium für Wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (BMZ) im Rahmen der Sonderinitiative „Fluchtursachen bekämpfen – Flüchtlinge reintegrieren“ gefördert

Weitere Informationen | Kontakt: Markus Rudolf unter markus.rudolf@bicc.de

[Döring, M. \(2019, January\). Energy planning towards sustainability: Anchoring Tunisia's energy transition to the local level \(BICC Policy Brief series No. /2019\). Bonn: BICC.](#)

PRESSEERKLÄRUNGEN

14. Januar 2019

[Nachruf \ Peter J. Croll, ehemaliger Direktor des BICC, verstorben \(PDF\)](#)

11. Januar 2019

[Neue Publikation \ Rückkehr und Reintegration Geflüchteter konstruktiv begleiten \(PDF\)](#)

21. Dezember 2018

[Preisträgerin des Hessischen Friedenspreises in der Türkei zu Haftstrafe verurteilt \ Friedensinstitute in Deutschland solidarisieren sich mit der türkischen Ärztin Şebnem Korur Fincancı \(PDF\)](#)

Stellenangebote

BICC sucht

[1 19 Mitarbeiter/in Drittmittelmanagement \(m/w/d\)](#)

[3 19 Wissenschaftliche/n Mitarbeiter/in im Themenfeld Fluchtforschung \(m/w/d\)](#)

[3 19 Researcher in the thematic field of displacement and refugee studies \(m/w/d\)](#)

BICC IN DEN MEDIEN

21 January 2019

Frankfurter Rundschau: ["Zwei Jahre Trump. Aufrüstung: Wird die Welt sicherer?"](#). Article by Conrad Schetter

16 January 2019

BMBF Website: [„Fluchtursachenbekämpfung ist eine vielschichtige Aufgabe.“](#)
„Fluchtursachenbekämpfung ist eine vielschichtige Aufgabe.“

IIASA Website: [“Middle East and North African Sustainable Electricity Pathways: Expert-guided compromise across multiple competing objectives”](#) (in English)

14 January 2019

Mediendienst Integration: ["Wie die Rückkehr gelingen kann"](#). Guest article by Elke Grawert

Bonn Sustainability Portal: [„BICC: Flucht und Flüchtlingsforschung empfiehlt: Rückkehr und Reintegration Geflüchteter konstruktiv begleiten“](#)

Follow @BICC_Bonn on Twitter/
Folgen Sie @BICC_Bonn auf Twitter
[twitter.com/BICC Bonn](https://twitter.com/BICC_Bonn)

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use pr@bicc.de for any inquiry.

The newsletter is not displayed correctly? Please contact: pr@bicc.de